
Bilag 3 - Samling af høringssvar til Svendborg Kommunes Udviklingsstrategi 
2023 - 2035.

Høringsbidrag i fuld længde indsendt til Udviklingsstrategi 2023-2035 i perioden 17. april til og med 
den 12. juni 2023. 

Tiny Landsby midt i Svendborg bygget med udgangspunkt i en 
nytænkning af bindingsværkskonstruktion. 

HVAD 
Jeg vil foreslå, at vi etablerer en Tiny House bydel centralt i Svendborg, hvor bygningerne 
er en nytænkning af vores oprindelige bindingsværks konstruktioner. 
Små bygninger der blander materialer som mørtel, mursten, træ og strå. 

HVORFOR 
Den byggestil der i øjeblikket hersker i Svendborg, fremstår koldt, kantet og uden bløde og 
skæve vinkler. Tagene er flade og vi genkender ikke vores historiske byggestil. 
Det virker utrygt og fremmed. 
Fra 1500-tallet til 1800-tallet var bindingsværkskonstruktionen den overvejende byggestil. 
At tage udgangspunkt i vores fælles historie med bindingsværk konstruktioner vil genskabe 
forbindelsen til vores rødder og skabe følelser af ro og tryghed. 



 

HVOR 
Det kunne være på Godsbanepladsen( inden den cementeres), på pladsen bag Toldboden 
på Jessens mole, og der kunne måske være mindre klynger af Tiny houses andre steder i 
byen. 
 
HVEM 
Der etableres i dag alt for mange boliger for den samme type mennesker: ældre, seniorer, 
unge, etc. 
Ligesom vi har fokus på biodiversitet i naturen, tror jeg, at tidsånden vil have mere og mere 
fokus på alders diversitet: 
At alle aldre har noget at byde ind med, og at det er vigtigt, at vi inspirerer og lærer af 
hinanden 
Landsbyens beboere består derfor af unge og seniorer, der både kan hjælpe hinanden, 
lære af hinanden og inspirere hinanden i et dagligt liv. 
De ældre kan have brug for hjælp til at følge med udviklingen og de unge , hvoraf mange i 
dag har eksistentielle udfordringer, kan læne sig op af den tryghed, der ligger i seniorernes 
erfaring . 
 
CITTASLOW 
Tiny bebyggelserne skal være med til at fastslå, at Svendborg er en  Cittaslow by. 
Bæredygtighed, gæstfrihed, kvalitet, lokale arbejdsgange og produkter og udvikling med 
omtanke er tråden af værdier, der binder landsbyen sammen. 
Omgivelserne skal vægte biodiversiteten i naturen, og maden, der tilberedes i 
fælleskøkkenet, er selvfølgelig lokal og økologisk. 
Landsbyen hylder Cittaslow kriteriet om balance mellem natur og cement og finder en 
naturlig inspiration i de øvrige 71 Cittaslow kriterier. 
 
ERHVERV og IDE 
Tiny Husene skal designes som en moderne gentænkning af bindingsværkskonstruktionen i 
samme materialer; træ, mørtel, mursten og strå. 
Det er små overskuelige enheder, der husker os på, hvor vi kommer fra og genskaber det 
gode håndværk fra tidligere tider på en moderne måde, der passer ind i vores tidsånd hvor 
der er fokus på: 
Fællesskab, enkelhed og bæredygtighed. 
Udviklingen og arbejdet med Landsbyen bliver et stort og tværfagligt projekt, der 
inddrager: 
Kommunen, håndværker elever og undervisere fra erhvervsskolen, virksomheder i 
kommunen, pensionerede håndværkere og andre interessent grupper. 
Hermed lever vi op til Cittaslow værdien om lokal arbejdskraft. 
 
 
TURISME 



 

Cittaslow-Tiny- Landsbyen midt i Svendborg vil helt naturligt tiltrække nysgerrige turister, 
måske især fra de 280 andre Cittaslow byer i verden.  
 
 
Venligst  
Dorte Have 
www.city-coach.dk 
13. Maj 2023 

 

 

 

Høringssvar til Kulturplan Svendborg Kommune 

Rantzausminde Lystbådehavn er lokalområdets adgang til Sundet, og er fra at være forbeholdt 
sejlere og fiskere på vej til også at blive et rekreativt område for lokalbefolkningen. 

Rantzausminde Havbadeforening er et godt eksempel på, at et havneområde også kan 
udnyttes til andre formål, idet vi har fået etableret badebro og sauna og hermed skabt et nyt 
rekreativt samlingssted for alle i lokalområdet.  

Ønsket om yderligere udvidelse af de rekreative områder og mulige sejlsportsaktiviteter 
kræver ny lokalplan, som bør udarbejdes ud fra en samlet udviklingsplan for hele 
havneområdet. Alle interessenter på havnen bør inddrages, så der bliver plads til både 
fritidsfiskerne, sommer- og vinterbadere, lystsejlere samt udvikling af de rekreative områder 
og udvikling/udbygning i forhold til maritime interesser. I forbindelse med udarbejdelsen af 
den nye lokalplan bør de nu vedtagne autocamperpladser tages op til ny vurdering. 
 

http://www.city-coach.dk/
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Først  tak for  et  godt arrangement vedr.  Fremtidens Havn 24. maj 2023.

Det var dej l igt  at  høre jeres tanker og omsorg i  forbindelse med udvik-
l ingen af  områderne på havnen i  Svendborg.

Vi  ved at  der er en masse udfordr inger forbundet med at  skul le real ise-
re en transformat ion af  et  at t rakt ivt  havneområde. Der kan være mange 
ønsker f ra borgere,  brugere,  investorer m.f l .  som ikke al le kan imøde-
kommes.

Mere på Spil
Vores bemærkning handler ikke så meget om hvi lken anvendelse hav-
nens områder i  f remtiden skal  have.

Vores bemærkning handler mest om hvi lken karakter en eventuel  ny 
bydel  – i  det te t i l fælde på Østre Havn, v i l  få,  hvis der skal  ske en byud-
vik l ing på området.

Vi  synes, der ef terhånden kan f indes en del  eksempler på, at  byudvik-
l ing på havneområder,  som ikke længere benyttes som erhvervshavne, 
nemt kan resul tere i  nye bebyggelser,  der ikke kommer den almindel ige 
bruger af  byen t i l  gavn, el ler  den pågældende bys histor ie og arki tektur 
t i l  gode.

Vores bidrag i  denne udvik l ingsproces er dette ønske: at  Svendborg 
Kommune, i  forbindelse med en eventuel  byudvik l ing på Østre Havn, 
opr igt igt  gør,  hvad gøres kan for,  at  så meget af  den eksisterende byg-
ningsmasse på havnens område bibeholdes og f inder ny anvendelse.

Og vi  mener fakt isk at  selv bygninger som nogen f inder gr imme, skal 
b l ive stående i  samme ånd. Der er s impelthen mere på spi l ,  end at  en 
rød mursten bare er en rød mursten.

De eksisterende bygninger har over t id sat  s ig (på den gode måde).  De 
har sat  s ig i  fo lks bevidsthed, de har sat  s ig som karakterbærere i  om-
rådet og de har sat  s ig som vartegn og pej lemærker for  byen.
Når Østre Havn er så v igt ig,  handler det om, at  området al lerede nu er 
bebygget kraf t igt ,  med høje bygninger som desuden l igger tæt op ad 
hinanden. Ti l  gengæld er der en del  byggefel ter  på de andre havnea-
realer,  som l igger k lar  t i l  at  modtage ny bebyggelse. Hvis og når disse 
områder bebygges, v i l  hele havneområdet mangle et  anker,  der fæstner 
det t i l  h istor ien.

Det kunne en bevar ing af  bygningerne på Østre Havn måske hjælpe 
med.
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Bæredygtighed
Det hel t  store samtaleemne i  t idens byggeindustr i  er  jo bæredygt ighed. 
Og her gælder en meget s impel tommelf ingerregel :  Det mest bæredyg-
t ige bygger i  er  det,  du ikke bygger.  Og det er egent l ig bare k l imagevin-
sten.

Den histor iske og kul turel le gevinst  er  næsten umålel ig og uvurder l ig.

Tabet v i  oplever ved at  miste bebyggelsen er t i lgengæld t i l  at  få øje på 
med samme.

--- 

For at  i l lustrere vores pointe har v i  lånt  nogle v isual iser inger f ra et  af-
gangsprojekt  på Aalborg Universi tet  udarbejdet af  Lasse Foged Ander-
sen ,  Kenneth Anders Hansen og Anosant Sel ladurai .

Nyt gadeforløb mellem de eksistrende bygninger på havnen.

ill.: Lasse Foged Andersen, Kenneth Anders Hansen, Anosant Selladurai
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Ny anvendelse af eksisterende bebyggelse på havnen med nyt attraktivt byrum.

ill.: Lasse Foged Andersen, Kenneth Anders Hansen, Anosant Selladurai
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Nyt byrum mellem husene.

ill.: Lasse Foged Andersen, Kenneth Anders Hansen, Anosant Selladurai



Ø S T R E  H AV N  I  S V E N D B O R G  -  0 9 . 0 6 . 2 0 2 3

F AV N  A p S  -  m ø l l e r g a d e  1 0 5 B ,  5 7 0 0  S v e n d b o r g  -  f a v n . n u
6

Ny anvendelse af eksisterende bebyggelse på havnen med nyt attraktivt byrum. 
Eksisterende bygninger med eksisterende installationer fortæller en historie om, at havnen er 
gammel industriområde.

ill.: Lasse Foged Andersen, Kenneth Anders Hansen, Anosant Selladurai
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Nyt område på kajarealet. Eksisterende bygninger med eksisterende installationer fortæller en 
historie om at havnen er gammel industriområde.

ill.: Lasse Foged Andersen, Kenneth Anders Hansen, Anosant Selladurai
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DN Svendborg 
 
11. juni, 2023 

 
 

  
 

Høringssvar: Udviklingsstrategi 2023 
Baggrund 

Svendborg Kommune har sendt Udviklingsstrategi 2023 i høring. Baggrunden herfor er, at kommunen 
ønsker at revidere den eksisterende kommuneplan. Formålet med den indledende høringsproces er at 
sikre, at borgere, virksomheder, foreninger, organisa�oner, projektudviklere mv. på et �dligt �dspunkt i 
planlægningsarbejdet får lejlighed �l at debatere planlægningsmulighederne. 

Kommunalbestyrelsen ønsker at skabe en god aktiv offentlig debat og sikre, at flest mulige får mulighed for 
at deltage i debatten og give deres synspunkter til kende.  

DN Svendborg har ønsket at bidrage til denne debat med dette høringssvar. 

Udviklingsstrategiens vision er skrevet med en bred pen og udtrykker store tanker og ønsker. Med vores 
svar ønsker vi at påpege de selvmodsigelser, som visionen indeholder, og komme med konkrete forslag til 
de handlingsplaner, som visionerne skal føre frem til. Visionerne er repræsenteret i 5 styrker.  DN 
Svendborg har valgt at kommentere to af disse; Natur og Turisme.  

Supplerende har DN Svendborg valgt at kommentere på Oplæg til Kommuneplan 2024’s påpegning af 
behovet for klimarobusthed med en beskrivelse af solenergianlægget i Gudbjerg, og en beskrivelse af den 
manglende, men meget vigtige problemanalyse med interesseorganisationer. Dette følges op med et 
konkret løsningsforslag.  

 Hvor der er citater fra Udviklingsstrategien og Forslag til kommuneplan 2024 er disse skrevet i kursiv. 

Natur 
 
Naturen er rammen for det hele. Alle de andre styrker enten behøver eller drager fordel af vores særlige 
natur. Den skal vi respektere og tænke med i udviklingsarbejdet 
 
Naturen er også grundlaget for vores eksistens – dete overser poli�kerne.  Det er ikke �lstrækkeligt at pege 
på, at naturen er under pres og mangler plads. Der skal også gøres rede for, i hvilke omfang målene i 
Kommuneplan 2021-2033 nås med den gældende planlægning og førte poli�k. Det påpeges, at Svendborg 
kommune kun har 5 % beskytet natur, og at vi har mindre natur end resten af Fyn og landet som helhed. 
Yderligere er mange af arealerne små og artsfattige og ligger spredt. 
 
Der lægges op �l, at vi skal have mere biodiversitet både på land, i vand og i byerne. For at øge 
biodiversiteten skal den eksisterende natur plejes, og have mere plads, og der skal skabes mere 
sammenhæng. Især de kystnære områder og den mari�me natur skal udvikles. Men udviklingsstrategien 
lægger blot op �l 6 signaturprojektet, der næppe vil føre �l en målbar forbedring af biodiversiteten og 
skabe mere plads eller bedre sammenhæng i naturen. F.eks. vil det at etablere stenrev og plante ålegræs 
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næppe forhindre, at det omfatende iltsvind i det sydfynske øhav fortsæter, så længe kommunen ikke 
griber ind overfor landbrugets udledning af næringsstoffer. Tilsvarende kan udbygning af naturområdet ved 
Rødme Svinehaver, udvikling af en landskabsring ved Tankefuld og genåbning af Kobberbækken næppe 
realiseres, når budgetet �l opkøb og udvikling af naturen årligt beskæres.  
 
Det årlige beløb �l natur i Svendborg kommune målt pr. indbygger ligger langt under gennemsnitet for 
landet. Kommunen brugte ifølge forskningscentret VIVE kun 75 kr. pr borger på natur i 2022, mens der 
på landsplan er brugt 158 kr. At tage vare på naturen, som er "rammen for det hele", er og bliver et 
spørgsmål om indsigt og prioritering, -også økonomisk. 
 
 
DN Svendborg e�erlyser, at kommunen gør en mere helhjertet indsats både for at øge biodiversiteten og 
for at skabe mere plads �l natur og bedre sammenhæng mellem naturområder.  
DN Svendborg undrer sig over, at kommunen ikke i højere grad tager fat i de gode forslag, der er 
præsenteret i biodiversitetsrapporten og i de mange konkrete projek�orslag, som DN Svendborg gennem 
de seneste år har fremsendt som led i Grønt Danmarkskort �l udvikling af kystnær natur og øget 
biodiversitet i kommunen. 
 
"For at give plads til naturen, skal der tænkes i synergier, hvor flere arealinteresser kan gå hånd i hånd” 
Problemet i denne holdning er, at ikke alt kan lade sig gøre inden for det samme areal. Det er desværre 
næsten altid naturen, der ofres for erhvervsinteresser, når fx byggeri og anlægsarbejder begrænser og 
hindrer naturens dynamik eller vejkanternes vilde natur ofres for landbrugets aktiviteter. Således er det 
naturen, der bliver taber. 
Mere plads til og beskyttelse af naturen bør iværksættes, hvor der er registreret høj naturværdi, sårbar 
natur eller truede arter. 
 
DN Svendborg ser frem til, at formidlingen om naturen bliver udvidet til at indeholde ture med 
naturvejledere og oplysningsplancher om særlige naturområder såsom urørt skov, skovrejsning og 
områder med særlige dyre- og plantearter.  
 

Turisme 
 
Uden natur ingen turisme. ” Naturen er rammen for det hele. Alle de andre styrker enten behøver eller 
fordel af vores særlige natur. Den skal vi respektere og tænke med i udviklingsarbejdet”  
Visionen er smuk, men turismen er ikke naturens bedste ven og DN håber, at den også vil få indflydelse på 
handleplanerne, og at Svendborg kommune ikke vil træffe forhastede beslutninger, når kommuneplanen 
revideres, men give sig �d �l at analysere problems�llingerne grundigt i samarbejde med de forskellige 
interessenter, herunder DN Svendborg. Indgreb i naturen er ikke reversible - de kan ikke gøres om. 
 
”Vi ønsker en lokal forankring og en fælles udvikling der gavner vores lokale borgere, virksomheder, 
foreninger mv. Derfor byder vi alle interesserede stort velkommen til arbejdet med fremtidens Svendborg!” 
 
En tydelig konflikt er det, når Svendborg kommune ønsker, at naturen får lov til at fylde mere, at 
naturkvaliteten højnes, og at urørte skove breder sig og samtidig ønsker 
fritidsaktiviteter, som "forrygende outdoor-oplevelser", mountainbikes, eller turisme i form af feriecentre, 
sommerhuse, overnatning på vandet og glamping.  
 
Tilsvarende er det, når det i Udviklingsstrategien påpeges, at naturen giver os rige muligheder for at være 
ak�ve i det fri, og kommunen vil skabe adgang �l kysten og vandreruter med opholdsfaciliteter flere steder, 
hvor det ikke forstyrrer fuglelivet.  
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DN Svendborg gør opmærksom på, at der allerede med det nuværende tryk fra frilu�sliv og turisme er 
behov for bedre regulering af marine frilu�sak�viteter, så forstyrrelse af marine patedyr og kys�ugle 
begrænses i yngle�den, og for havfugle desuden under rast og fældning.  
 
 
DN Svendborg prioriterer, at naturen kan udfolde sig på egne vilkår, og at der skabes de rette betingelser 
for øget biodiversitet på store sammenhængende områder, hvor naturen har første prioritet.  
 

Natur, Klima, Vedvarende energi (VE) 
 
Svendborg Kommune ønsker at opføre flere vedvarende energianlæg i kommunen. På tegnebrætet er der 
afsat 6 vindmøller og 2 solcelleanlæg, som er sendt i høring.  
Svendborg Kommune anfører, at formålet med høring i idéfasen er at give borgere, interesseorganisa�oner, 
berørte myndigheder og andre interesserede, der kan blive berørt af planlægningen af de konkrete 
projekter, mulighed for at s�lle spørgsmål på et �dligt �dspunkt i processen.  
Der er imidler�d ikke lagt op �l, at de berørte borgere inddrages i VE-anlæggenes placering. Det har alene 
været en poli�sk beslutning uden borgerinddragelse.  
 
Solenergianlæg Gudbjerg 
Det ene af de to nævnte solcelleanlæg er et solenergianlæg ved Højlundsvej, Gudbjerg. Det ønsker 
kommunalbestyrelsen at udlægge i et markant kuperet areal mellem to landsbyer Lakkendrup og Gudbjerg, 
fordi der �lfældigvis er ops�llet 2 vindmøller her, mens et helt plant område med 3 vindmøller og kun få 
bebyggelser mellem Ellerup og Galdbjerg ikke er i spil. 
Det skyldes �lsyneladende, at der i kommuneplan21 er udpeget kulturelle- og bevaringsværdige landskaber 
samt fastlagt retningslinjer for de enkelte landskabsområder.  
Link �l landskabsområder findes på Svendborg kommunes hjemmeside 
htps://svendborg.cowiplan.dk/kommuneplan21/hovedstruktur/landskabsomraader/ 
 
Det er overraskende at læse landskabsanalysen for Ellerup Moræneflade, der rummer et helt forældet 
natursyn, som blokerer for �ltag for at forbedre biodiversiteten men også for placering af nødvendige VE 
anlæg. Her er ikke tale om et landskab med store naturværdier, men om et landbrugslandskab, hvor de 
fleste naturelementer er �ernet.  
Landskabskarakteren for Ellerup Moræneflade beskrives således: ”Landskabskarakteren er især betinget af 
det højtliggende og bølgede moræneplateau, hvor store skovområder afgrænser store markflader. Få 
kraftige, men lave og delvist fragmenterede levende hegn og bevoksede diger ligger som linjer på den åbne 
dyrkningsflade. Bebyggelsen i området er sparsom og består af spredtliggende mindre gårde og småhuse 
langs vejene. Mange steder rummer landskabet lange kig henover den bølgede landbrugsflade og de lave 
og fragmenterede levende hegn. Skovbrynene danner en visuel bagkant til disse lange kig”. 
Retningslinjerne fastlægger,” at områder skal beskyttes. Landskabets åbne og enkle karakter skal bevares. 
Dette ved at friholde området for: Etablering af småplantninger og placering af byggeri, der vil bryde de 
lange kig henover landskabet”. 
” Landskabets uforstyrrede fremtoning skal bevares. Udvidelse af eksisterende anlæg eller placering af nye 
skal således ske med særlig hensyntagen til de visuelle sammenhænge i landskabet, både indenfor 
karakterområdet og til nabokarakterområderne samt landskabets skala og enkelthed”. 
 
Ovenstående uddrag fra den gældende Kommuneplan viser, at landskabsanalyserne for Svendborg 
Kommune i høj grad trænger �l en nyvurdering på baggrund af et moderne og oplyst natursyn, hvor der er 
behov for både at tage høje for biodiversitetskrisen og klimakrisen. En proces som naturligvis bør inddrage 
borgere, interesseorganisa�oner, andre myndigheder mfl. At det ikke allerede er sket, skyldes 
�lsyneladende, at dilemmaet, mellem hensynet �l kulturelle- og landskabelige værdier, ambi�onen om 

https://svendborg.cowiplan.dk/kommuneplan21/hovedstruktur/landskabsomraader/
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både at styrke den grønne oms�lling med flere VE- anlæg og at sikre rent drikkevand mv., ikke er løst, men 
blot parkeret. Et dilemma som byrådet erkendte allerede 26. juni 2018. 
  
DN Svendborg foreslår, at der i forbindelse med Kommuneplan 2024 udarbejdes nye landskabsanalyser, 
som forhåbentlig tager udgangspunkt i et nu�digt natursyn. Vi har i Danmark allerede overudnytet vores 
jord med intensivt landbrug, og i årene fremover inddrages landskabet �l solcelleparker og vindmøller. Det 
er ikke en bæredyg�g udvikling. Vi har brug for et natursyn, hvor udbygning af VE-anlæg bidrager posi�vt �l 
både grøn energiproduk�on og øget biodiversitet. 
DN Svendborg foreslår desuden, at placering af VE-anlæg, ikke blot udformningen af VE-anlæg, skal ske ved 
inddragelse af borgere, interesseorganisa�oner, andre myndigheder fl., i en åben proces. Ikke som nu i en 
lukket poli�sk proces uden borgerinddragelse.  
  
 Forslag �l natur�ltag og ændret byudvikling ved Gudbjerg 
DN Svendborg mener, at solcelleprojekter i Svendborg Kommune skal medvirke �l at øge naturværdier og 
biodiversitet i lokalområdet.  
Hvis solcelleprojektet ved Højlund, Gudbjerg, realiseres, er der akut behov for at fremme naturen. Et 
særligt karaktertræk for Gudbjerg er en landsby uden direkte adgang �l naturområder udover en lille lund 
øst for Ørbækvej. Byen mangler i udbredt grad bynær natur og adgangss�er �l skovene mod vest og langs 
Stokkebækken, som løber gennem byen. 
  
DN Svendborg har derfor udarbejdet et forslag �l et naturgenopretningsprojekt med s�system vest for 
solcelleanlægget. Formålet med forslaget er at understøte borgernes mulighed for naturoplevelser og 
rekrea�ve muligheder på den rute, langt de fleste borgere benyter for at komme ud i naturen i fri�den. 
Naturparken udvikles med hjemmehørende træer, buske og åbne områder e�er konceptet ”Vild med vilje” 
for at øge biodiversiteten så meget som muligt �l glæde for vilde blomster, vilde bier, sommerfugle og 
fugle. 
Skitsen �l ”Gudbjerg by- og naturpark” - en naturpark med en sø og et s�system tænkes etableret på en del 
af jordene �lhørende bl.a. Gudbjerg Kirke. Ørbæklund, Haastrup Bypark ved Faaborg, er et godt eksempel 
på en sådan by- og naturpark.  
Udlæg af et boligområde på kirkens jord mellem Sønderballevej og Lakkendrupvej bør i den forbindelse 
opgives og erstates af boligudbygning nord for Præstemarken tæt på skole og idrætsfaciliteter. DN 
Svendborg har ved en �dligere kommunalplans høringer givet udtryk for, at udbygningen mest 
hensigtsmæssigt bør ske her. 
 
 
Med venlig hilsen 
René Lund Chetronoch 
Formand for DN Svendborg 
rlc.dn.svendborg@gmail.com  
Mobil: 27110544 

mailto:rlc.dn.svendborg@gmail.com


 

 

 

  



 
Svendborg Sunds Sejlklub     12. juni 2023 

 

Høringssvar til Svendborg Kommunes udviklingsstrategi 
 

Svendborg Sunds Sejlklub (SSS) er glade for at læse Svendborg Kommunes ambitiøse udspil til 
udviklingsstrategi, og vi bifalder visionen. 
 
Som Danmarks ældste sejlklub, og som arrangør af Danmarks ældste kapsejlads og nationale 
kapsejladser, og som aktiv frivillig idrætsforening med sejlsportsaktiviteter for alle slags sejlere i 
kommunen vil vi meget gerne konkret og aktivt bakke op om udviklingsstrategien. 
 
Sejlsportsaktiviteterne i SSS er naturoplevelsen i det blå, fællesskab for store som små, samt 
ansvar og dannelse i forhold til at bære sejlsportens traditioner videre som en del af Svendborgs 
maritime kulturarv – når man lærer at sejle i SSS får man et grundigt kendskab til vand, miljø og 
historie foruden kompetencerne i at arbejde sammen, tage ansvar og at blive kyndig sejler. 

Svendborg Sund er et unikt stedbundet potentiale for Svendborg, som ikke kan kopieres af andre 
kommuner. Vi har Danmarks smukkeste og bedste sejladsfarvand. Det kan vi få endnu mere ud af 
i regi af udviklingsstrategien.   

I SSS er vi glade for den påbegyndte dialog om fornyelse af Strandgården, der kan gøre 
bygningsfaciliteterne mere tidssvarende og attraktive til understøttelse af den stigende interesse 
for sejlsport.  

Arealerne omkring Strandgården og Rantzausminde Havn har også helt generelt et potentiale for 
udvikling af faciliteter til understøttelse af mere fritidssejlads med en tydeligere profil, internationale 
kapsejladsafvikling, vandkundskab for børn og unge, og en udvikling frem mod et excellent center 
for sejlads, hvor uddannelse, kulturarv og miljøforståelse kunne smelte sammen til et niveau, der 
også kunne have turisme- og tiltrækningsperspektiver.   

Svendborg Sunds Sejlklub er således meget interesseret i at indgå aktivt i en videre dialog om de 
konkrete muligheder for at udvikle arealerne omkring Rantzausminde Havn og Strandgården til 
fremme af sejlsportsmæssige perspektiver, der støtter aktivt og konkret op om Svendborg 
Kommunes udviklingsstrategi.  

 
 

Jacob Jensen 
Bestyrelsesformand 

Svendborg Sunds Sejlklub     
 
 
 



 

 

  



Høringssvar vedrørende Svendborg Kommunes nye Udviklingsstrategi 2023-2035

Den Sydfynske Idrætsklynge, som er faciliteret og iværksat af Svendborg Kommune, består
af en omfattende gruppe af skoler, uddannelsesinstitutioner, virksomheder, foreninger og
organisationer med interesse inden for uddannelse, skole, sport og fritid. Klyngen
repræsenterer et unikt stort netværk af interessenter inden for uddannelse, erhverv, trivsel
og bevægelse.

Den Sydfynske Idrætsklynge har siden 2004 arbejdet målrettet på at profilere og brande
Svendborg Kommune, som en kommune med særligt fokus på og særlige kompetencer
indenfor bevægelse, aktive fællesskaber samt sport og idræt.

Udgangspunktet for Idrætsklyngens arbejde var COWI rapporten “Idræt som vækstskaber”,
som på baggrund af internationale erfaringer, påviste et markant potentiale for
erhvervsudvikling og arbejdspladser i Svendborg inden for idræts- og bevægelsesområdet.

De mange initiativer, som efterfølgende er sat i værk, har i høj grad bekræftet det
erhvervsmæssige potentiale, som er til stede inden for idrætsområdet

Blandt de mange initiativer kan for eksempel nævnes Svendborgprojektet, som er verdens
største projekt indenfor idræt i skolen, og som sådan har projektet høstet omfattende
international anerkendelse. Det er dog blot et enkelt af mange initiativer. Listen af projekter
er omfattende men blot for at nævne nogle, oplistes her en række initiativer og udmærkelser,
som har deres udspring i idrætsklyngen:

- 2004 - Fyns Amt udarbejder rapporten Sport Idræt Wellness – en vækstskaber på
Sydfyn

- 2005 - Den Sydfynske Idrætsklynge etableres
- 2007 - Svendborg bliver Team Danmark Elitekommune
- 2008 - Danmarks største idrætsskoleprojekt 0.-6. klasse startes
- 2008 - Forskningen i Svendborgprojektet påbegyndes
- 2008 - Svendborg bliver Årets Idrætskommune
- 2010 - Kristoffer Henriksens ph.d. Succesfulde talentudviklingsmiljøer i

verdensklasse publiceres
- 2011 - Svendborg vinder Team Danmarks Talentpris
- 2012 - Sportsklasser 7.-9. klasse etableres
- 2013 - Svendborg Talentcenter etableres
- 2013 - COWI udarbejder rapport om kommercialiseringspotentialet af

Svendborgprojektet
- 2014 - Svendborgkurserne etableres
- 2014 - Svendborg bliver DIF-rollekommune
- 2015 - SkoleLab etableres
- 2016 - Svendborgprojektet - Aktive børn i dagtilbud igangsættes
- 2016 - SvendborgMentaliteten igangsættes
- 2017 - Svendborg Sportsakademi etableres
- 2018 - Svendborg bliver Bevæg dig for livet visionskommune
- 2019 - Svendborg vinder KL’s Forebyggelsespris
- 2019 - Pulje til idræt/skole-samarbejder etableres



- 2020 – SPULT to go etableres
- 2021 – Det ny ungemiljø Synergien indvies
- 2022 – L2022 afvikles

Aktiviteterne har betydet en omfattende akademisk og empirisk opmærksomhed på
Svendborg, hvor andre kommuner har søgt efter Svendborg, for at få inspiration til at udvikle
strategier indenfor idræt og bevægelse i deres kommuner. Der har for eksempel været
afholdt flere store konferencer i Svendborg, hvor resultaterne er blevet præsenteret for
repræsentanter fra en stor del af landets kommuner, men som desuden også har haft
international deltagelse. Hidtil har denne opmærksomhed genereret over 100 besøg og
oplæg for kommuner, ministerier, styrelser og organisationer.

Men herudover har aktiviteterne haft en ikke ubetydelig betydning for etableringen af
arbejdspladser på Sydfyn, og har som sådan haft betydning for den popularitet, som
Svendborg i disse år nyder godt af som bosætningskommune.

At undlade at bygge videre på det arbejde i en Udviklingsstrategi for Svendborg vil ikke blot
være at negligere det arbejde, der er udført blandt andet i Idrætsklyngen, det vil være at
underkende de kompetencer, der er i Svendborg.

Det vil herudover være at undlade at udnytte det uforløste potentiale, som Svendborg har
fremadrettet for udvikling og vækst, ligesom det vil være at undlade at udnytte den evidente
mulighed, der er, for at styrke borgernes sundhed og trivsel yderligere gennem bevægelse
og fysisk aktivitet.

En udviklingsstrategi i Svendborg Kommune SKAL efter vores overbevisning indeholde
visioner og retninger, som bygger ovenpå den mængde empiri og erfaringer, der på
nuværende tidspunkt er etableret i Svendborg Kommune.

Den lange række af skoler, foreninger og organisationer, som siden 2004 har brugt mange
ressourcer på at støtte op om, at Svendborg Kommune i dag kan brande sig på bevægelse
og sport, anbefaler samlet følgende tilføjelse til udviklingsstrategien for Svendborg
Kommune - under afsnittet det gode liv:

- Fortsat at udvikle og støtte op om de bevægelsesinitiativer, der kendetegner
Svendborg Kommune indenfor foreninger, dagtilbud, skole og uddannelse

- Fortsat at bruge aktive fællesskaber til at styrke borgernes trivsel, både fysisk og
mentalt

- At udvikle nye tiltag, der sikrer en endnu bredere adgang til bevægelse for alle
positioner i samfundet for derigennem at styrke såvel udviklingen i Svendborg som
borgernes sundhed og trivsel

Ovenstående kan støttes og udvikles af allerede etablerede foreninger, organisationer og
ressourcer, der stiller deres netværk og erfaringer til rådighed for at sikre, at “bevægelse for
alle - i alle former - alle steder” bliver en central del af det gode liv i Svendborg Kommune.



Partnerne i Den Sydfynske Idrætsklynge

Allan Kruse
Svendborg Erhvervsskole

Jesper Hasager
Svendborg Gymnasium

Ene Wolfsberg
FGU Syd- og Midtfyn

Gitte Tinning Madsen
Den Frie Lærerskole

Thomas Smidt Dissing
Gymnastikhøjskolen i Ollerup

Johnny Vaaben Johansen
Skolerne i Oure Sport & Performing Arts

Thomas Buch
Idrætsefterskolen Ulbølle

Michael Bjørn
Vejstrup Efterskole

Morten Andersson
Svendborg Efterskole

Jesper Vildbrad
Svendborg Sportsakademi

Birgit Johannsen
Zenitel Etronic

Charlotte Riber
Kiropraktisk Center

Jacob Kramer
Svendborg Gymnastikforening

Kasper Jørgensen
GOG



 

 

 



 

 

 

  



 
 
Høringssvar vedr. udviklingsstrategien fra Svendborg Gymnastikforening 
 
Idræt og bevægelse har gennem de sidste mange år været en helt central del af Svendborgs DNA, 
men når vi læser oplægget til udviklingsplanen, kan vi slet ikke se nogle formuleringer omkring 
idræt og bevægelse.  
Betyder det, at dette ikke længere er en prioritet?  
Har vores massive investeringer i bla nedenstående været overflødige? 

• L2022 og alt den økonomi, prestige, event erfaring og frivilligt foreningsarbejde 
• Bevæg dig for livet kommune 
• Kæmpe indspil fra DGI på unges trivsel (+ 1 mill DKK) 
• TeamDK elite kommune 
• Bliver arenaen et monument der dækker over idræt - en idræt der så i øvrigt ikke 

prioriteres? 
Og skal de erfaringer, kompetencer og investeringer ikke bruges aktivt? 
 
Vi er en del af foreningslivet og oplever hver eneste dag hvordan mennesker mødes i fællesskaber 
til leg, træning og motion J. Vi oplever også, at folk i hele DK er opmærksomme og misundelige 
på idrætsmiljøet på Sydfyn. Ikke bare i SG, men i Svendborg kommune. Derfor er vi bekymrede for 
en langsigtet udviklingsplan, som IKKE nævner idræt og bevægelse, da den frem til 2035 sætte 
retning for, hvordan politikere og lokale aktører prioriterer. 
 
Vi ved at fra tiden med seminarie i Skårup spillede et aktivt og prioriteret idrætsmiljø en væsentlig 
rolle i at tiltrække ressourcestærke studerende som efterfølgende bliver værdifulde borgere i 
Svendborg Kommune. Det må spille en vigtig rolle igen fortsat at prioritere idrætten ind i 
Udviklingsplanen så det sammen med planerne for uddannelser og Det gode Liv sikrer Svendborg 
som attraktiv kommune. 
 
Vi ved at den Sydfynske Idrætsklynge også har indgivet høringssvar, og udarbejdet et konkret 
forslag til tekst og placering, hvilket vi bakker op omkring. 
 

”Den lange række af skoler, foreninger og organisationer, som siden 2004 har brugt mange 
ressourcer på at støtte op om, at Svendborg Kommune i dag kan brande sig på bevægelse 
og sport, anbefaler samlet følgende tilføjelse til udviklingsstrategien for Svendborg 
Kommune - under afsnittet det gode liv:  
 
-  Fortsat at udvikle og støtte op om de bevægelsesinitiativer, der kendetegner Svendborg 
Kommune indenfor foreninger, dagtilbud, skole og uddannelse  
-  Fortsat at bruge aktive fællesskaber til at styrke borgernes trivsel, både fysisk og mentalt 
-  At udvikle nye tiltag, der sikrer en endnu bredere adgang til bevægelse for alle positioner i 
samfundet for derigennem at styrke såvel udviklingen i Svendborg som borgernes sundhed 
og trivsel.” (Høringssvar til Svendborg kommunes udviklingsstrategi frem mod 2035 afgivet 
af Den Sydfynske Idrætsklynge) 
 



 

 

  



 

 

 

Svendborg Kommune 
Kommunalbestyrelsen 
 
Svendborg, den 6. juni 2022 
 

Høringssvar til Udviklingsstrategien 
Svendborg Erhvervsskole og Gymnasier (SESG) har følgende bemærkninger til 
Udviklingsstrategien. Bemærkningerne tager afsæt i, at vi som institution for 
erhvervsrettet uddannelse interesserer os for vores uddannelsers status og de 
rammevilkår og målsætninger, som de kommuner, hvor vi har elever fra, giver 
vores aftagere i det private erhvervsliv, det offentlige og de videregående 
uddannelser.  
 
Bemærkninger til afsnittet Det maritime 
Afsnittet Det maritime kunne med fordel have et fokus på den landbaserede 
maritime industri i Svendborg og på Fyn under Next Gen Robotics. Det fremgår 
af nedenstående, at denne industri har en væsentlig beskæftigelse Fyn og i 
Svendborg.  
 

 
 
Den landbaserede maritime industri har et vækstpotentiale, som flere lokale 
virksomheder allerede er i gang med at realisere. I forbindelse med Large 
Structure Production projektet på Lindø er det i øvrigt sandsynligt, at flere 
lokale, maritime virksomheder vil vækste som væsentlige underleverandører.  
 
Dette fokus kunne fremhæves i den indledende tekst samt i Det vil vi og Fakta. 
48 procent af medarbejderne i den landbaserede, maritime industri er faglærte. 
SESG har følgende uddannelser, som er vigtige for denne industri: Elektriker, 
smed, skibsmontør, teknisk designer og industriteknik. SH Group har 
eksempelvis 35 lærlinge indenfor disse fag. 
 
Bemærkninger til afsnittet Uddannelse 
Afsnittet kunne have et skarpere fokus på behovet for arbejdskraft til lokale 
offentlige arbejdspladser og det private, lokale erhvervsliv. Det er nævnt, men 
kunne skærpes, jævnfør Erhvervspolitikkens betoning af dette behov.  

Kilde: Danmarks Rederiforening og Udvikling Fyn
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Kilde: Danmarks Statistik, Dansk Rederiforening og Udvikling Fyn
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Dette fokus kunne også udvides til en ambition under Det vil vi om at styrke 
variationen i ungdomsuddannelsesmiljøerne i Svendborg og gøre de 
erhvervsrettede uddannelser mere attraktive. Fakta er fejlbehæftet. Flere af de 
nævnte uddannelser er ikke erhvervsuddannelser. De samfundsbærende 
erhvervsuddannelser som smed, tømrer og elektriker – og lokalt skibsmontør – 
bør nævnes.  
 
På vegne af Svendborg Erhvervsskole og Gymnasier 
 
Allan Kruse 
Direktør 



 

 

  



Høringssvar Kommunalplan Svendborg havn. 

 

Østre kaj som i en kort periode endnu huser DLG bør forblive erhvervs grund for havne relaterede 
virksomheder og havnedri  generelt. 

Svendborg Kommune bør fokusere på ”de nye” mari me erhverv som er lystbåde og mindre erhvervs 
fartøjer. Og netop disse erhverv bør der gives plads l på øste kaj. Det være vedligeholdelses vær er, 
mekanikere, elektrikere, riggere, sejlmagere og udstyrs leverandører. 

Området bør indeholde bygninger l at huse disse erhverv, haller l opbevaring og service af både, samt en 
større fri plads l vinteropbevaring af både. En stor del af Bådopbevarings pladsen kan om sommeren hvor 
den er tom bruges l større arrangementer hvor der for nuværende ikke længere er en fri plads i nærheden 
af havnen/centrum. 

Kaj kanten holdes fri i samme afstand som nuværende, og der etableres moderne Kran anlæg l håndtering 
små og store både. Afvaskningsplads med opsamling, udsugnings anlæg, tank anlæg osv som hører sig l på 
en havn. 

Mig bekendt er det gamle pakhus midt imellem DLG bygningerne fredet. Hvis denne overlever 
nedbrydningen af det øvrige DLG og der kan findes midler l bevaring/restaurering kan denne evt komme i 
spil som samlet kontor for virksomhederne, Sejlklub, havnekontor, osv. 

 

Frank Kirkegaard, Riggerne ApS 



 

 



Kære Svendborg Kommune 

 

Vi ansøger om tilladelse til at skabe en ny økolandsby, Kunja Økofællesskab, beliggende på adressen 

Kirkeby Sand 19, 5771 Stenstrup.  

 

Vi er et kollektiv bestående af en mangfoldig gruppe af mennesker på adressen, der har fællesskab 

omkring hjemmelivet. Det vil sige at vi har hjemmearbejdspladser, co-working space, værksted mm. 

Vi ligger i en naturskøn sydfynsk oase, med kun 2,2 km til nærmeste togstation og 20 minutter på 

cykel til Svendborgs summende by- og kulturliv.  

 

Kunja Økofællesskab blev grundlagt i 2019 af en gruppe familier fra Sjælland og i 2021 erhvervede vi 

Kirkeby Sand 19, for at starte vores fællesskab op. Da interessen for projektet efterfølgende har 

været stor, er vores vision nu at skabe en økolandsby. På nuværende tidspunkt bor fem familier 

samt to enlige på adressen, mens yderligere syv familier er tæt tilknyttet projektet. Vi er en blandet 

flok med mange forskellige kompetencer og livsfærdigheder, som er samlet om denne vision - og det 

ser vi som en styrke. Iblandt os finder man blandt andet en biolog, en folkepensionist, et par 

økohåndværkere, en leder i finanssektoren, en kunstner, lærere og pædagoger, IT-folk, 

koordinatorer og eventmagere.  Vi har derudover også kontakt med en række interesserede familier, 

som ønsker at flytte til Sydfyn, når projektet bliver en realitet - og løbende kommer der flere til.  

 

Kunja Økofællesskab kommer til at bestå af op mod 35 forskelligartede, bæredygtige tiny-house 

beboelser i forskellige konstellationer med muligheder for både enkeltindivider, familier, et oldekolle 

og andre bofællesskaber. Vi vil tilbyde lave etableringsomkostninger, hvilket gør det muligt for 

mennesker at bo her, som normalt ikke har mulighed for at købe sig ind i et økosamfund.  Boliger 

bliver bygget i enheder af 8 -14 huse mellem store træer, som placeres i landskabet med respekt for 

den omkringliggende natur. Beboelsesområdet i fællesskabet bliver ikke udstykket,  men opdelt i 

lodder af omkring 400 m2 indrammet af 2-meters bælter af fælles jord. Boligerne er 

pladsoptimerede og anvender materialer, som belaster miljøet mindst muligt eksempelvis træ, halm, 

cob, ubrændte lersten, genbrugsmursten og genbrug af andre byggematerialer - og der vil fx ikke 

bruges beton til fundamenter. Der er mulighed for at eksperimentere med forskellige former for 

bæredygtige byggematerialer og mulighed for at bo ”off the grid” eller i tiny houses. Det typiske hus 

vil være et 2-plans hus på 50 kvm i grundplan og maksimalt 6 meter høje. Der vil også være mulighed 

for 20 kvm udhus/drivhus pr. boenhed.   

 

Her er et eksempel på et tiny house og hvordan det kunne indgå i Kunjas natur:  

 



 
 

Mennesket trives bedst i smukke omgivelser. Det er med til at øge vores almindelige velbefindende. 

Der skal være plads til forskellige æstetiske udgangspunkter under hensyntagen til andre beboere og 

helheden i landsbyen. Bygningerne udformes og udføres med hensyn til økologiske principper og 

standardkrav i gældende lovgivning samt i dialog med Svendborg Kommune. Vi skaber en fælles 

spildevandsløsning, et 2. generations pileanlæg uden trixtank fx fra Salix Greentech 

(salixgreentech.dk) samt et selvfinansieret nærvarmeanlæg, evt fra TermoNet (termonet.dk).  

  

Ejendommen og jorden i Kirkeby Sand vil på sigt blive overdraget til Den almennyttige fond Gældfri 

(cvr.nr. DK-39432862). Fonden udlåner herefter jorden til Kunja Økofællesskab. Formålet med 

overdragelsen til fonden er at sikre fællesskabets grundlæggende principper for de kommende 

generationer, herunder bæredygtig drift af jorden, det nære fællesskab, naturgenopretning, 

gældfrihed, bæredygtige boliger og fastholdelse af lave boligpriser ved videresalg. Da muligheden for 

økonomisk uafhængighed er en central tanke i Kunja Økofællesskab, vil gensalgsværdien af boliger 

være fastsat i vores vedtægter. Principielt vil fællesskabets boliger ikke være genstand for 

spekulation. Vi samarbejder med Mette Holm Pedersen (Plan og Energi, Vejle Kommune) og Steen 

Møller, som blandt andet har været medskaber af økosamfundene Friland og Grobund, for at kunne 

omsætte vores vision til virkelighed og lære af tidligere samfunds erfaringer.   

 

Vi vil gerne skabe et moderne bofællesskab, som ikke lukker sig som sig selv, men derimod åbner sig 

op mod omverdenen, og som bidrager positivt til udviklingen af lokalsamfundet og til en diskussion 

og forandring af, hvordan vi lever sammen i naturen og med hinanden.  Vi ligger i Kirkeby Sand, som 

er en landzone-landsby og det er derfor vigtigt for os at vi integreres og bliver en værdifuld udvidelse 



af det eksisterende landsbyliv. To andre økosamfund er på samme vis placeret op til en 

landzonelandsby og i tabellen her ses de forhold, som gør sig gældende der, samt her i Kirkeby Sand.  

 

Eksempler på økosamfund Landzonelandsby ifbm. økosamfundet 

Økosamfund Boligareal kvm øko- 

samfund 
Lokalplan Landzonelandsby Antal 

matrikler i 
landsby 

Samlet 

boligareal  i 
landsby 

Landsby 

byområde 
(kvm) 

Soleng 2.700kvm fordelt på 
10 huse 

6.3-4, Sønderborg Gammel Rad 20 2.644 43.100 

Hallingelille 5.525kvm  fordelt på 
20 huse 

165, Ringsted  Plan 
ID 1013295 

Vridsløsemagle 29 3.194 35.900 

Kunja 3.500kvm fordelt på 
35 huse 

n/a Kirkeby Sand 43 5.089 77.014 

Boligarealer sammenlignet med samlede boligarealer i de tilhørende landsbyer for udvalgte eksisterende økosamfund i 
sammenligning med Kunja Økosamfund. 
 
Kirkeby Sand er en større landsby end de landsbyer som de andre to økosamfund ligger i forbindelse 
med og Kunja Økofællesskabs samlede boligareal er mindre end i de økosamfund som vi 
sammenligner os med.  
 
Herunder ses det optegnede område, der er vores oplæg til placering af økolandsbyen:  

 
 
Lokalplanen for Soleng kan findes her: 
https://dokument.plandata.dk/20_9689394_1583250171649.pdf 
Lokalplanen for Hallingelille kan findes 
her:  https://dokument.plandata.dk/20_1013295_APPROVED_1161337760667.pdf 
 
Ved spørgsmål til projektet, kan I kontakte Herluff Poulsen på 50 55 30 90.   
 
Med venlig hilsen 
Kunja Økofællesskab 

https://urldefense.com/v3/__https:/dokument.plandata.dk/20_9689394_1583250171649.pdf__;!!F_S_FTKmJFE!zH0X50Qx2cxZz21JBz2E8bYRfiBtaY5sSA2XD1R8uV2kAv3lhFZ5c2fVHNLAnOD87yXaBD0GETnlRyLVmHnzRN8$
https://urldefense.com/v3/__https:/dokument.plandata.dk/20_1013295_APPROVED_1161337760667.pdf__;!!F_S_FTKmJFE!zH0X50Qx2cxZz21JBz2E8bYRfiBtaY5sSA2XD1R8uV2kAv3lhFZ5c2fVHNLAnOD87yXaBD0GETnlRyLV6gyJ9ys$


 

 



Høringssvar til Udviklingsstrategi Svendborg 2023 - 2035

Afsender: Danmarks Museum for Lystsejlads

Danmarks Museum for Lystsejlads har læst Udviklingsstrategien med stor interesse. Museet
ser sig selv som en aktør, der kan understøtte udviklingen på flere områder, og vores
høringssvar her kan læses som en dedikation og bekendtgørelse af, hvor vi ser os selv som
bidragsydere og samarbejdspartnere i denne plan.

Danmarks Museum for Lystsejlads er indbegrebet af Cittaslow: Det nye tager udgangspunkt
i traditioner og historie. Vi varetager og præsenterer netop traditionen og kulturarven, som
alle sejlere, der gæster Svendborgs havne, står på skuldrene af. Endda på denne
enestående måde, hvor historien ikke kun er genstande, der står til skue, men gennem en
aktiv formidling ved en sejlende flåde af klassiske lystfartøjer, der giver mulighed for at stikke
til søs. Dét er levende, traditionsbåret design- og historieformidling.

Naturen og Sundet er Svendborgs store styrke, og museets både giver adgang til øhavet for
folk, der ikke selv kan have båd, men som er tiltrukket af øhavets natur. Vi ser os selv som et
vægtigt bidrag i en bosætningsstrategi, hvad angår at gøre Svendborg til et attraktivt bymiljø
med nem adgang til havet og naturen.

Svendborg er ubetvivleligt et berømmet maritimt kraftcenter. Her spiller DMFL en rolle: Det
at være en by, der kan formidle og “eje” et helt træskibsmiljø, kommer ikke af sig selv og må
ikke tages for givet. Det koster knaster, timer, engagement og viden at kunne præsentere
dette. Træskibsbroen genererer ikke entréindtægter fra de mange turister, der spadserer
her, men betydningen af netop dette klassiske miljø for Svendborgs identitet som ægte
havneby kan vel næppe overvurderes. Her fremstår Svendborg som en by med en
skibskulturarv og en stærk tradition og forbundethed til sin egen historie. Vi ønsker som
museum at vi må være anerkendt blandt borgere og politikere for dette “identitetsarbejde”
som vi tilfører byen med vores virke. Vi tilslutter os med glæde strategiens tekst om at
Svendborg vil “styrke havnenes særlige maritime kulturarv som en vigtig del af
Svendborg-egnens identitet og historie”, og vi opfordrer til i denne sammenhæng ikke at
overse Danmarks Museum for Lystsejlads i de politiske prioriteringer. Vi minder om, at de
oplevelsesøkonomiske forhåbninger som man har til havnen og Frederiksøen som kulturø
hvad angår events, synlighed, samarbejder og lokal omsætning, i højeste grad kan indfries
af museet, hvis vi driftsstøttes med kulturkroner. Med en fast og langsigtet placering på
havnen ønsker museet mulighed for at igangsætte en professionalisering, så vi kan tilføre
Svendborg havn netop dette.

Det er vores mål, at Danmarks Museum for Lystsejlads bliver en uomgængelig
turistattraktion for alle gæstesejlere i Svendborgs havne. Vi vil være en attraktion, man
lægger kurs efter.

Museet er en demokratisering af vores kulturarv, sådan som man ønsker i strategien. Giv
os mulighed for at gøre endnu mere af det, vi allerede gør, ved at formalisere samarbejdet.
Vi anmoder om at blive tænkt ind i udviklingsstrategien afdækning af, hvordan havnen fortsat
kan udvikles som ramme for kulturliv. Vi betragter os i højeste grad som en kulturinstitution -



og vores potentiale ved en professionalisering er kæmpestort: Designhistorie, maritim
historieformidling, åben værkstedsaktivitet, koncerter, talks og større sejladsrelaterede
festivalbegivenheder.

Børn og unge og deres trivsel er et emne i alle danske kommuner. Isolation og
opmærksomhedsøkonomiens passificerende tornado er et fænomen, som alle gode
kommuner må have svar på. Aktiviteter og fællesskaber synes at være svaret. Museet kan
lave skoleforløb, fritidsaktiviteter så man kan “gå til båd”, og kan endda være svaret på den
tendens, der er på vej i den nationale uddannelsespolitik, om at børn skal have muligheden
for at få “kloge hænder” og tilegne sig andre færdigheder end blot de boglige, som de sidste
årtier er løbet af med al status. Her er museet en stærk ressource for en kommune at have,
og vi byder os til ind i byens ambition om at blive Danmarks bedste uddannelsesby.

Med en fast, central placering i havnens og byens udviklingsstrategi ser vi DMfL som en
stærk medspiller med et stort udviklingspotentiale. Vi glæder os til et fremtidigt positivt
samarbejde med Svendborg Kommune omkring udviklingen af Dansk Museum For
Lystsejlads og ønsker at også vi kan spille en vigtig rolle i den fremtidige udviklingsstrategi
for Svendborg.

Med Sejlerhilsner
på vegne alle frivillige i
Danmarks Museum for Lystsejlads
Flemming Schmidt,
Formand for Fonden for
Danmarks Museum for Lystsejlads



 

 

  



Forslag til Kommuneplan 2009-2021 
 
Søbo Bakker 
Når Tankefuld området etableres og udbygges, og byudviklingen i Ollerup færdiggøres, bliver 
presset på naturen i området det større (direkte forsvinder der natur områder, men der bliver også 
flere interesserede naturbrugere). Da der allerede er et sammenhængende naturnetværk syd for 
Hvidkilde Sø i et smukt bakket område, der i dag drives intensivt og tæt på Hvidkilde Sø, er 
forslaget at området omlægges til et naturskånsomt økologisk drevet område, der på sigt vil kunne 
matche et område som Svanninge Bakker og vores egne Svinehaverne. Et nænsomt drevet område 
med karakter af overdrev med spredt busk og træ bevoksning. Området kunne få navnet Søbo 
Bakker, opkaldt efter det gamle voldsted ved bredden af Hvidkilde Sø - læs nærmere om Søbo 
Voldsted her: http://www.fynhistorie.dk/node/783?size=preview  
I området vil kunne etableres et enkelt stisystem, der kan kobles sammen med Ø-havsstien og 
Amalieskov-stien langs Hvidkilde Sø (hen til Vandmøllen). Der vil kunne genetableres våd-
områder og vandhuller i hele området, der vil strække sig fra Gymnastikhøjskolen ved Ditlevvej og 
over til Ø-havsstien der går nord på ved Hellegårdsvej.  
Et sådant område vil være til glæde for naturen og dyrelivet i området, og især dyrelivet i søen og 
for menneskene i Ollerup og det nye bæredygtige byområde Tankefuld. Det vil kunne været et 
konkret bidrag ind i naturparkplanerne, et tiltag i forlængelse af Citta Slow Svendborg (her ville fx 
kunne etableres indtil flere ko-græsser-lau mv. – fx direkte i samarbejde med spisesteder i 
Svendborg, der kan videreformidle lokalt produceret økologisk kød). 
Der vil også kunne etableres naturpunker, fx med fugleudsigtspunkt mod Hvidkilde Sø. Der kunne 
efter behov etableres delvist fuglebeskyttede områder langs søen, fx hvis Havørnen begynder at 
yngle der. 
 
Nærmere oplysninger vedr. forslag hos: 
 
Knud Clemmensen, Noah 
Marslevvej 61 1. tv. 
5700 Svendborg 
kcl@vucfyn.dk 
6221 7432 



Økologi for fremtiden!
Kronik af Lars Myrthu-Nielsen, økologisk 
husmand og daglig leder i folkeoplysnings-net-
værket; Øko-net.dk og GrøntOverblik.dk

I forbindelse med planlægningen af 25 års jubi-
læumsseminar i Øko-net har vi haft god kontakt 
til Den Grønne Studenterbevægelse (DGSB). 
Her gik det op for mig, at økologien har sejret 
sig ad helvede til – forstået på den måde, at 
mennesker i dagens Danmark forbinder økologi 
med et sæt reguleringer inden for fødevarepro-
duktionen (organic) og ikke med den biologiske 
term (ecology). Så at hedde Øko-net kan alt-
så være misvisende, mente en af de unge fra 
DGSB i Århus. For er det ikke bæredygtighed, 
Øko-net arbejder med i sit folkeoplysningsarbej-
de?, spurgte han. Og svaret er et rungende Ja. 
Men det ændrer ikke ved, at når vi bruger ordet 
økologi, tænker vi ikke kun på det røde Ø-mær-
ke men bredt og på Jordens økologiske kreds-
løb og dens biodiversitet, som i sidste ende er 
afgørende for vores bæredygtighed – i forhold 
til det sociale liv, vores økonomiske muligheder 
og miljømæssige begrænsninger.

Godt så!
Trods den stigende interesse for økologiske 
fødevarer er det konventionelle industriland-
brugs udbredelse desværre blevet stadigt større 
i disse 25 år. Dertil kommer, at Danmark er et af 
de mest opdyrkede lande i verden med ca. 63 
% under opdyrkning. Naturen lider under vores 
brug af landet og jorden. Men mennesket lider 
også. Vi er så at sige i store træk blevet afkob-
let naturen – og det er ganske enkelt unaturligt 
for os. Vores forbindelse til naturen er iboende, 
den er genuin og nødvendig. Tidligere var men-
nesket konstant i relation til naturen og dens 
altafgørende indflydelse på overlevelse. Det er 
vi ikke mere, og denne manglende tilknytning til 
– og heraf dybe respekt for naturen – er måske 
en af de fundamentale årsager til den nuvæ-
rende epidemi af stressrelaterede tilstande, for 
såvel mennesker, som for miljøet.

Men hvorfor tager vi ikke retten til livet og til at 
sikre naturen tilbage? Det kunne der være man-
ge gode grunde til. Og hvordan ser den kamp 
overhovedet ud? Er det en naturkamp – eller er 
det i virkeligheden en kulturkamp?

Jeg mener det sidste. Vi er alle individer i et 
hundrede procent menneskepåvirket miljø, hvor 
selv naturen er underlagt menneskets hånd. Vi 
har afgørende indflydelse på, hvor meget natu-
ren skal have af plads, og hvor vild og oprinde-
lig den skal være, for slet ikke at tale om dens 
grad af (bio)diversitet.

Hvad så?
Jo, miljøet og klimaet er kommet på dagsorde-
nen – i avisen, i radioen, på tv og Facebook, 
osv. Men er den grønne omstilling også kommet 
ind i vores dagligliv? Ja og nej. Ja, der er mas-
ser af muligheder for at vælge økologi og grøn 
livsstil. Og nej, fordi det langt fra er nok. Hvor er 
fx alle de grønne uddannelser – altså de tiltag, 
der skal sikre en hel institutionstilgang i vores 
uddannelsessystem? Uddannelser med pri-
mær fokus på den grønne omstilling? Med grøn 
daglig drift? Med økologiske kantiner og spise-
ordninger? Og hvor er modstandsdygtigheden i 
forhold til, at vi genindfører en lokal forankret fø-
devareproduktion? Den produktion, der, udover 
at fremstille vores fødevarer lokalt, også skal 
stå for at sikre den manglende naturforvaltning? 
En naturforvaltning, som kan sikre, at vi får den 
høje biodiversitet og naturstandard, som i sidste 
ende er hele forudsætningen for, at vi kan dyrke 
fødevarer? Og her tænkes direkte på en kæm-
pe fremstrakt hånd til insekterne, herunder bier-
ne. Kort og godt: livet og dets mangfoldighed for 
alle arter og væsener.

Så frø!
For at kunne være et svar på den store miljø-
mæssige klimaudfordring er vi nødt til at gå fra 
Tænketanke til Handle- og Gøre-tanke. Ikke 
store supertankere men mindre og levende 
enheder, hvor man kan handle og være i live, 
som menneske. I Øko-net kalder vi sådanne 
steder for Lev & Lær-steder. Vi står selv for at 
genetablere et husmandsted som Lev & Lær 
Husmandssted her på Sydfyn. Målet er en be-
vægelse af sådanne mindre gårde i alle landets 
kommuner – med et simpelt manifest, en lokal 
forankring og økonomi, der giver plads til at 
sætte skaberkraften fri. Målet er at få etableret 
fremtidens husmandsbevægelse og genskabt 
en viden og læring om lokal fødevareproduk-
tion. Et koncept, hvor målet er at dyrke for at 

(LEV & LÆR - økologi og husmandsliv)



lære, leve og at forædle og ikke kun at tænke 
på at dyrke for at sælge og omsætte til penge, 
som tilfældet er i de industrielle landbrug. Næ-
ste skridt er at forsyne lokalt, gerne mod beta-
ling, men uden fordyrende afsætningsled. Helle-
re én gård mere – og netværkssamarbejde – for 
at sikre den lokale fødevareproduktion. Der er 
brug for sponsorer og en nødvendig jordbrugs-
reform, der vil gøre det muligt at frikøbe gårde 
og jord. En sådan omlægning vil både være et 
privat, kommunalt og nationalt anliggende, og 
kræver nytænkning. Målet er en række kreative 
selvstyrende miljøer, hvor man ikke er spærret 
inde af gæld, krav og regler. Med et sæt enkle 
regler, et manifest, for Lev & Lær Husmandsste-
derne:

LEV & LÆR MANIFESTET

– vær ansvarlig for udviklingen og 
mangfoldigheden på husmandsstedet i det 

lokale samfund

– vær fremtidens forvalter af natur og lokal 
produktion af fødevarer

– arbejd i fællesskab og netværk med andre 
og del ud af din viden og læring, 

som din mentor

– så frø, plant og bevar naturen samtidig 
med, at du udvikler den

– tænk og handl i genbrug og kreative 
cirkulære baner

– vær en lokal højskole – en økologisk 
Videns- og Handle-Tank!

– vær et lokalt punkt, med et globalt udsyn, 
for den grønne omstilling og den nye 

græsrodsbevægelse

– stå for ikke vold, ingen stoffer, og stå for 
ædruelighed i dagligdagen

– vær ansvarlig for din egen sundhed og 
bæredygtighed, og ved konflikter brug red-
skaber i genoprettende konflikthåndtering

Kom så!
Vi skal have genskabt den lokale fødevarepro-
duktion. Vi skal have skabt fundamentet for en 
ny generation af småskalabønder/gartnere og 

fødevareproducenter – der er lokale. Vi skal 
lære at så frø igen. At høste. At forædle. At 
være modstandsdygtige og bæredygtige. Vi 
skal genetablere vores daglige og naturlige re-
lation til naturen. Den grønne omstilling er først 
rigtig radikal og klimamodstandsdygtig, hvis 
den er forankret i virkeligheden og den danske 
muld. Den store udfordring er at få samspillet 
genskabt mellem landet og byerne. Vi kunne 
det i 1930’erne, hvor der var husmandsste-
der og gartnerier rundt om byerne, der bragte 
fødevarerne ind til byboerne, og deres latrin 
retur ud til landet og de lokale fødevareprodu-
center. Dengang var det hele mere simpelt. Nu 
er udfordringen at kombinere vores højteknolo-
giske samfund med det naturbårne bæredygtige 
samfund. Mit råd til forskere, planlæggere og 
politikere er, at vi skal forstå, at det moderne 
arbejdsliv er prekariatet, hvor man har skiftende 
arbejdsroller gennem året og livet. Og indførte 
vi borgerløn, ville vi støtte en sådan udvikling 
og styrke muligheden for en lokal fødevarepro-
duktion. Men det kræver politisk vilje og især 
nytænkning og læring. Og det kræver den nød-
vendige økonomiske vilje. Og viljen til at vælge 
livet! Kom Så!

Så 25 år!
I januar 2019 er det 25 år siden, Øko-net (Net-
værket for økologisk folkeoplysning og praksis) 
så dagens lys på Den frie Lærerskole i Ollerup 
ved Svendborg, ved et stiftende folkemøde, der 
havde titlen ’Økologi for fremtiden – et møde 
for livet!’ Vi er stadig i gang med den grønne 
omstilling og folkeoplysning i Øko-net. For vi 
er ikke i mål. Endda langt fra. Vi har da også 
symbolsk kaldt 25-års jubilæums-seminaret for 
præcist det samme som ved det stiftende møde 
for 25 år siden, dog med undertitlen: Tilbageblik 
og fremsyn på økologisk græsrodsaktivisme! 
 
Kronikken blev bragt i Fyens Amts Avis osndag 
d. 23. januar 2019, præcist på dagen for Øko-
net’s 25 år. Find link til den og deltag gerne i 
debatten på avisen: www.eco-net.dk/25-kronik

Debatten fortsætter på Bornholm ved Folkemødet 
2019 med to arrangementer lørdag d. 15. juni:
14.50-15.50: Jorden vi lever af (i telt C8)
17.00-18.00: Konflikthåndtering for en bære-
dygtig fremtid! (i telt A18)
Find de to arrangementer på Øko-nets Face-
book side: eco.net.dk og del gerne! 



 

 

  



12. juni 2023: SEFs Høringssvar til Udviklingsstrategi 2023 med fokus på Fremtidens havn 

 

 

Som virksomhed har SEF afsæt i vores Formålsparagraf: ”Via rationel anvendelse af energi 
ønsker vi at bekæmpe klimaforandringerne”, ligesom vi arbejder målrettet med udvalgte 
Verdensmål især 4, 7, 9 og 11. Med andre ord har vi et fokus på både oplysning, dannelse og 
fællesskaber foruden bæredygtig energi, infrastruktur og biodiversitet. 

 

Vores tanker med nedenstående er at demonstrere en velvillighed til at involvere os i 
kommunens arbejde med Fremtidens Havn. Det er essentielt for os at formidle, at når SEF 
gerne vil være involveret i udviklingen af by-og havnemiljøet i Svendborg Kommune, er det 
blandt andet fordi, vi selv tager afsæt i innovationsmodellen Quintuple Helix, der 
understreger, at samfundsudvikling sker bedst muligt, når man samtænker virksomheder, 
den offentlige sektor, uddannelsesinstitutioner, civilsamfund samt klimaforandringerne som 
sfærer, der er gensidigt forbundne og dermed genererende. Det er af samme årsag, SEF står 
bag den kommende klimaalliance, hvor vi netop sætter aktører fra de fire sfærer sammen, 
med klimaforandringerne som fælles fokus. 

 

 

 

Klimaforandringer

Undervisnings
-institutioner

Den 
offentlige 

sektor

Civil-
samfund

Erhvervsliv



12. juni 2023: SEFs Høringssvar til Udviklingsstrategi 2023 med fokus på Fremtidens havn 

 

En fin måde at integrere Verdensmål 4, 7, 9 og 11 i Fremtidens Havn ville være at lave et 
uddannende/ dannende forlystelsesmiljø med afsæt i vandmiljø, biodiversitet, og 
energiformer relateret til havet. Det ville være en måde at skabe liv mellem bygningerne, 
som kunne appellere til såvel indbyggere som turister. I samme ombæring kunne også 
områdets tradition for bådbyggeri tænkes ind i et åbent værksted med socialøkonomiske 
aspekter. 

Konkret vil vi gerne indgå i udviklingen af projekter, der tilgodeser en innovativ infrastruktur 
med mulighed for såvel el-færgers samt eldrevne motorbådes opladning. Dermed ønsker vi 
at imødekomme behovet for at nedbringe CO2-udledningen ved trafik i og omkring havnen 
fra vandsiden. I denne forbindelse har vi også ladet os inspirere af København og andre 
større byer, der har elektrificeret havnerundfart og dermed lader turisme og klimaindsats 
supplere hinanden. 

Samtidigt vil vi gerne slå et slag for, at man overvejer at fritlægge åløb ala Århus og samtidigt 
tænke i visuelle initiativer, der binder byens centrum sammen med havnen. I samme 
ombæring håber vi også, at Svendborg Kommune tilgodeser områderne langs kysten, så man 
fra havnefronten også kommer til at færdes i og betragte et vandmiljø, hvor man arbejder 
konsekvent med biodiversitet under og over vand. I denne henseende er vi meget enige med 
DN Svendborgs anskuelser som præsenteret i deres høringssvar af 11. juni 2023. 

SEF ønsker med nærværende høringssvar til Svendborg Kommunes oplæg til ’Fremtidens 
Havn’ altså at stille sig til rådighed som sparringspartner til udviklingen af et havneområde, 
der honorerer fremtidens behov for klimasikring og øget elektrificering, men også hele 
oplysning- og dannelsespotentialet, som en gentænkning af, hvad havnen i Svendborg 
tilbyder udi byudvikling, klimasikring og dannelse. 

 

På vegne af SEF: 

Daniella Schmidt/ Strategisk Bæredygtighedsaktivist 

 



 

 

 

 

 



Til Svendborg Kommune 

 

Her følger mit høringssvar vedr. forslag til "Svendborg Kommunes udviklingsstrategi 2023-2035": 

---- 

Behov for styrket fokus på udvikling af robuste lokalsamfund 

i Svendborg Kommunes udviklingsstrategi 2023-2035 

Der er gode elementer i forslaget til ”Svendborg Kommunes udviklingsstrategi 2023-2035”, men der er 

brug for en bedre balanceret udviklingsstrategi, der sikrer fokus på udvikling af både kommunens store by 

og de mange lokalsamfund omkring landsbyerne i kommunen. 

I forslaget til udviklingsstrategi frem mod 2035 er der helt overvejende fokus på Svendborg by og havn, og 

til gengæld meget lidt fokus på udvikling af kommunens øvrige lokalsamfund, der mest beskrives som en 

idyllisk naturramme. 

De fleste af Svendborg Kommunes borgere bor uden for Svendborg by, og alle steder er der her brug for 

fokus på udvikling af robuste lokalsamfund, der også i fremtiden er attraktive med nærhed til bl.a. 

dagligvareforretning, skole og foreningstilbud. 

Udviklingsstrategien bør målrettet have højt prioriteret fokus på at udvikle og sikre robuste lokalsamfund i 

hele Svendborg Kommune, da det har afgørende betydning for de fleste af Svendborg Kommunes borgere. 

Det er fint, hvis vi kan blive ”Danmarks bedste uddannelseskommune” (ikke bare uddannelsesby), men det 

er endnu bedre, hvis vi kan blive: 

 

”Danmarks bedste kommune til at udvikle og sikre attraktive robuste 

lokalsamfund – både i kommunens landdistrikter og i den store by”. 

Det skal selvfølgelig lykkes i tæt og godt samarbejde mellem kommunen og de forskellige lokalområder, 

og i lokalområderne vil vi glæde os til at drøfte konkret med Svendborg Kommune, hvordan vi sammen 

kan realisere den vision/ambition. 

Måske også ved i fællesskab at lave ”Danmarks Praksisvidencenter for Lokalsamfundsudvikling” som ny 

vidensinstitution, hvor vi udvikler og inspirerer med best practise til lokalsamfundsudvikling. 

 

Med venlig hilsen 

Michael Grube Andersen 

Nørremarksvej 10, 5762 Vester Skerninge 

mobil 40895511 

Michael@Grube-Andersen.dk 

mailto:Michael@Grube-Andersen.dk
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